

September 29, 2021

**To:** Owners/Operators of Facilities located in the District of Algoma Health Unit Where Organized Sports are Played and/or Practiced Indoors

**Re: Public Health Instructions for Owners/Operators**

I am writing to notify owners and operators for the above Facilities of your responsibilities.

I also wish to thank you for your ongoing support throughout the COVID-19 pandemic to help protect the health of area residents. It is through our collective efforts that we will keep our communities safe. The fourth wave of the COVID-19 pandemic is upon us, with the highly transmissible Delta variant being the dominant variant in COVID-19 cases. The Ontario's Science Advisory and Modelling Consensus Tables advise that the Delta Variant is twice as transmissible than the original SARS-CoV-2 virus. Daily COVID-19 case counts in Ontario are substantial, with provincial data showing over 4,357 new cases reported to public health during the period of September 19 to September 25, 2021, with a rate of 29.6 per 100,000 population. In Algoma, between July 1, 2021 and September 28, 2021, there have been 69 cases of COVID-19 reported thus far in our region's fourth wave of the pandemic, with the predominant strain being the Delta variant (B.1.617.2). Weekly incidence during the month of September ranged from 1.7 to 17.4 cases per 100,000 people over a 7-day period. About 39% of Algoma residents who were infected with COVID-19 in September were aged 18 years or younger.

Activities related to organized sports have the potential to enhance COVID-19 transmission. Specifically, close contact, forceful exhalation, prolonged exposure, crowded indoor spaces and masks and face coverings removed during physical activity contribute to enhanced likelihood of COVID-19 transmission. These risks for enhanced transmission are combined with the risk of increased spread within and between communities given the composition of organized sports teams and their associated travel. Verifying proof of vaccination for persons 12 years and older in the Facilities noted above, in accordance with this Letter of Instruction, will strengthen protections for communities with the District of Algoma Health Unit service area by helping curb the spread of COVID-19.

These instructions are being provided pursuant to Section 2(2.1) of Schedule 1 to [Ontario Regulation 364/20](#): Rules for Areas at Step 3 And At The Roadmap Exit made under the *Reopening Ontario (A Flexible Response to COVID-19) Act, 2020*, S.O. 2020, c. 17 (the "*Reopening Ontario Act*"), formerly a regulation made under the *Emergency Management and Civil Protection Act* and now a continued section 7.0.2 order under the *Reopening Ontario Act*. As required by regulation, these instructions are issued following consultation with the Office of the Chief Medical Officer of Health.

---

**Blind River**

P.O. Box 194  
9B Lawton Street  
Blind River, ON P0R 1B0  
Tel: 705-356-2551  
TF: 1 (888) 356-2551  
Fax: 705-356-2494

**Elliot Lake**

ELNOS Building  
302-31 Nova Scotia Walk  
Elliot Lake, ON P5A 1Y9  
Tel: 705-848-2314  
TF: 1 (877) 748-2314  
Fax: 705-848-1911

**Sault Ste. Marie**

294 Willow Avenue  
Sault Ste. Marie, ON P6B 0A9  
Tel: 705-942-4646  
TF: 1 (866) 892-0172  
Fax: 705-759-1534

**Wawa**

18 Ganley Street  
Wawa, ON P0S 1K0  
Tel: 705-856-7208  
TF: 1 (888) 211-8074  
Fax: 705-856-1752

Where this Letter of Instruction imposes an additional requirement not set out in the *Reopening Ontario Act*, the requirement under this Letter of Instruction must be followed.

Effective 12:01 a.m. on October 14, 2021, and until further notice unless otherwise specified, I am instructing all persons responsible for Facilities where organized sports are played and/or practiced to:

1. Require each person, age 12 years and older, at the point of entry, who attends the **indoor** area of the Facility for the purpose of (a) coaching, officiating at organized sports or volunteering, or (b) spectating at organized sports, to provide identification and proof of being fully vaccinated against COVID-19 or a valid medical exemption.
2. Comply with all other requirements under the *Reopening Ontario Act* and its regulations that apply to the Facility.

## DEFINITIONS

For the purpose of these instructions:

**“Facility”** means a facility located in the District of Algoma Health Unit where organized sports are played and/or practiced.

**“Fully Vaccinated”** is as defined within Section 2.1(5) of Schedule 1 to [Ontario Regulation 364/20](#): Rules for Areas at Step 3 And At The Roadmap Exit Step made under the *Reopening Ontario (A Flexible Response to COVID-19) Act, 2020, S.O.2020, c. 17* (the “*Reopening Ontario Act*”).

**“Owner/Operator”** means an owner/operator of a facility located in the District of Algoma Health Unit where organized sports are played and/or practiced.

**“Organized Sport(s)”** means sport(s) and recreation including, but not limited to, sports leagues, organized pick-up sports, dance classes, gymnastics, martial arts and swimming classes, or as otherwise described in the Ministry of Health’s Proof of Vaccination Guidance for Businesses and Organizations under the Reopening Ontario Act. [Ministry of Health Proof of Vaccination Guidance](#)

## ENFORCEMENT

You are required to comply with the additional measures above, pursuant to regulations under the *Reopening Ontario Act* including any successor legislation or regulations. As per the *Reopening Ontario Act*, individuals who do not comply with the above noted requirements may be liable for a fine up to a maximum of \$100,000 or in the case of a corporation, not more than \$10,000,000 for each day or part of each day on which the offence occurs or continues.

These Instructions, including any revisions to these instructions, are available on the [District of Algoma Health Unit website](#).

Inquiries about these instructions should be directed to [healthyworkplaces@algomapublichealth.com](mailto:healthyworkplaces@algomapublichealth.com).

Yours truly,

A handwritten signature in black ink, appearing to read "Jennifer Loo". The signature is written in a cursive style with a large initial "J" and "L".

Dr. Jennifer Loo, MD MSc CCFP FRCPC  
Acting Medical Officer of Health

29 septembre 2021

Destinataires : propriétaires et exploitants d'installations situées sur le territoire de Santé publique Algoma et où des sports organisés sont pratiqués à l'intérieur

**Objet : Instructions de Santé publique à l'intention des propriétaires et des exploitants**

La présente lettre a pour but d'aviser les propriétaires et les exploitants des installations susmentionnées de leurs responsabilités.

Je souhaite aussi vous remercier du soutien que vous avez apporté tout au long de la pandémie de COVID-19 pour mieux protéger la santé de la population locale. C'est par nos efforts collectifs que nous assurerons la sécurité de nos communautés. La quatrième vague de la pandémie de COVID-19 est arrivée, et le variant Delta, hautement transmissible, est celui qui domine parmi les cas de COVID-19. Le Groupe (de l'Ontario) pour le consensus en matière de modélisation et de conseils scientifiques nous informe que le variant Delta est deux fois plus contagieux que le virus SARS-CoV-2 original. En Ontario, le nombre quotidien de cas de COVID-19 est considérable, car les données provinciales montrent que plus de 4 357 nouveaux cas ont été signalés aux autorités de santé publique durant la période allant du 19 au 25 septembre 2021, ce qui représente un taux de 29,6 pour 100 000 habitants. Du 1er juillet au 28 septembre 2021, soixante-neuf (69) cas ont été signalés jusqu'à présent pendant la quatrième vague de la pandémie dans notre région, la souche prédominante étant la variante Delta (B.1.617.2). L'incidence hebdomadaire au cours du mois de septembre a varié de 1,7 à 15,3 cas pour 100,000 personnes sur une période de 7 jours. Environ trente-neuf pour cent (39 %) des résidents d'Algoma qui ont été infectés par le COVID-19 en septembre étaient âgés de 18 ans ou moins.

Les activités liées à des sports organisés peuvent augmenter la transmission de la COVID-19. En particulier, les contacts étroits, la forte exhalation, l'exposition prolongée, les espaces intérieurs bondés et l'enlèvement du masque ou du couvre-visage pendant l'activité physique contribuent à augmenter le risque. Et ce risque s'ajoute à celui de propagation accrue au sein des communautés et entre elles, étant donné la composition des équipes et les déplacements connexes. Vérifier la preuve de vaccination chez les personnes de 12 ans ou plus, conformément à la présente lettre d'instructions, permettra de mieux protéger les populations sur le territoire de Santé publique Algoma en aidant à contenir la propagation du virus.

Les présentes instructions sont conformes au paragraphe 2(2.1) de l'annexe 1 du [Règlement de l'Ontario 364/20](#) : RÈGLES POUR LES RÉGIONS À L'ÉTAPE 3 ET À L'ÉTAPE POSTÉRIEURE AU PLAN D'ACTION en vertu de *réouverture de l'Ontario (mesures adaptables en réponse à la COVID-19) (Loi de 2020 sur la)*, L. O. 2020, c. 17 (la *Loi sur la réouverture de l'Ontario*), anciennement un règlement pris en application de la *Loi sur la protection civile et la gestion des situations d'urgence*, maintenant un décret pris en vertu de l'article 7.0.2 de la *Loi sur la réouverture de l'Ontario*. Comme le règlement l'exige, ces instructions font suite à une consultation auprès du Bureau du médecin hygiéniste en chef.

Lorsque la lettre d'instructions prévoit une nouvelle exigence qui ne figure pas dans la *Loi sur la réouverture de l'Ontario*, il faut la respecter.

À compter du 14 octobre 2021 à minuit une et jusqu'à nouvel ordre, à moins d'un avis contraire, j'ordonne à toutes les personnes responsables d'installations où des sports organisés sont pratiqués de faire ce qui suit :

1. Obliger chaque personne de 12 ans ou plus qui entre afin a) d'agir comme entraîneur, officiel ou bénévole, ou bien (b) d'assister à un match de sport organisé à fournir une pièce d'identité et une preuve de vaccination complète contre la COVID-19 ou une preuve valide d'exemption médicale.
2. Respecter les autres exigences de la *Loi sur la réouverture de l'Ontario* et des règlements afférents qui s'appliquent aux lieux.

## DÉFINITIONS

Aux fins des présentes instructions :

« **Installation** » signifie une installation située sur le territoire de Santé publique Algoma où des sports organisés sont pratiqués.

« **Pleinement vaccinée** » se définit comme au paragraphe 2.1 (5) de l'annexe 1 du [Règlement de l'Ontario 364/20](#) : RÈGLES POUR LES RÉGIONS À L'ÉTAPE 3 ET À L'ÉTAPE POSTÉRIEURE AU PLAN D'ACTION en vertu de *réouverture de l'Ontario (mesures adaptables en réponse à la COVID-19) (Loi de 2020 sur la)*, L. O. 2020, c. 17 (la *Loi sur la réouverture de l'Ontario*).

« **Propriétaire ou exploitant** » désigne le propriétaire ou l'exploitant d'une installation située sur le territoire de Santé publique Algoma où des sports organisés sont pratiqués.

« **Sport organisé** » désigne un sport ou un loisir qui inclut notamment les ligues sportives, les sports organisés improvisés, les cours de danse, la gymnastique, les arts martiaux et les cours de natation, ou qui est autrement décrit dans le Guide (du ministère de la Santé) relatif à la preuve de vaccination à l'intention des entreprises et des organisations en vertu de la *Loi sur la réouverture de l'Ontario*.  
[Guide relatif à la preuve de vaccination du ministère de la Santé](#)

## APPLICATION

Vous devez appliquer les autres mesures indiquées précédemment, en conformité avec les règlements afférents à la *Loi sur la réouverture de l'Ontario*, incluant toute loi ou réglementation subséquente. En vertu de cette loi, les personnes qui ne respectent pas les exigences énoncées précédemment peuvent être passibles d'une amende pouvant aller jusqu'à 100 000 \$. Dans le cas d'une société, celle-ci peut s'élever à 10 000 000 \$ par jour, complet ou partiel, où l'infraction est

commise ou se poursuit.

Les présentes instructions, y compris les modifications, se trouvent sur le site [Web de Santé publique Algoma](#).

Il y a lieu d'adresser les demandes de renseignements sur les présentes instructions à [healthyworkplaces@algotmapublichealth.com](mailto:healthyworkplaces@algotmapublichealth.com).

Veillez agréer l'expression de mes sentiments distingués.

A handwritten signature in black ink, appearing to read 'Jennifer Loo'.

D<sup>re</sup> Jennifer Loo, MD MSc CCFP FRCPC  
Médecin-hygiéniste intérimaire